
Élet-mesék 

Olvasom DT ( Debreceni Tibor) élet-történetét, gondolatait. Mintha a 

magamét olvasnám. 10-12 évvel „eltolva”.  

Végigkíséri a műve(ke)t (mert csaknem valamennyi megjelent írását 

elolvastam,  vagy ötöt, egy szuszra,) a csendes, önkritikus 

csodálkozás: mennyire el tudja az ifjúságot mindenkor  vakítani az 

uralkodó eszme.  

A NÉKOSZ-os fiatalok tüntetnek Mindszenty ellen, elfoglalják az 

egyházi iskolákat, kiüldözik a hittanórákat. Vakon hisznek a 

szocializmus közösségi gondolkodásának helyességében, s 

messzemenően elítélik a klerikális reakciónak bélyegezett 

egyháziakat. (Mellesleg ezekért az indulatokért   felelős az Egyház is, 

legalább is nálunk, hogy Európában szinte utolsóként rendelkezett 

hatalmas földbirtokokkal. Nemigen akadt Prohászka püspöknek 

követője, aki örökbérletben osztotta szét földjeit. Erről Prohászkával 

kapcsolatban  a kommunisták – de mások is- napjainkig hajlamosak 

elfeledkezni.) Akkor tette ezt, amikor a parasztság nagy része 

nyomorgott, s Amerikába kivándorolva kereste szerencséjét.  

Tanulságos volt azonban olvasni, hogy később mekkora hatást 

gyakorol DT-re a prímás Emlékirata. Megdöbbent az ötvenes évek  

végtelen kegyetlenségén 

 Számomra is maradandó élmény volt , amikor barátaimnál külföldön 

a nyolcvanas években elolvastam Mindszenty könyvét.   

 Ami a vallást illeti, emlékszem arra is, milyen mélyreható vitákat 

folytattam egészen  kicsi gyermekként a Szovjetunióból hazatelepülő 

Berzeviczy  Ada néni lányával, Zsenivel,  aki azt állította, hogy nincs 

Isten. Az ötvenes évek elején, alig tíz éves gyerekként, a nővéremmel 

is sokat vitatkoztam Ő elájult a hosszú miséken a tömjénfüsttől, s 

nagyon nem kedvelte az egyházi szertartásokat. Persze, csak egy  

ideig volt harcos ateista.. 40 éves kora után, amikor csodával határos 

módon felépült súlyos operációjából, már el-eljárt vasárnaponként a 

templomba. Két éve, amikor elment, Pál Feri atya mondott érte 

emlékmisét.  

Legyünk őszinték: néhány évig egyetemista koromban magam is úgy 

gondoltam, hogy a vallás külsőségei nem annyira fontosak - ámbár az 

Istenbe vetett hitem sose rendült meg.  Szerencsénk volt azonban  a 

klérussal, mert a hetvenes évektől egy kiváló pap került óbudai kis 



templomunk élére. Mihály atya, (Pál Feri elődje), 22 éven át vezette 

ezt a  közösségét. A földön járó realista volt. Az általa sugárzott 

eszmék és magatartás igencsak tetszett, még a nővéremnek is. 

Gyermekeim eszmélése óta tudom, hogy nem adható át semmi, de 

különösen  a hit, ha az  nem rendszeresen gyakorolt. Csak úgy hiteles. 

Ma már boldogan támaszkodom a heti szentmisék lelki töltekezést adó 

élményére, a liturgiára. Van benne egy szép mondat: „Emeljétek fel 

szíveteket!” „Fölemeltük az Úrhoz”- a válasz rá ez. Hát igen, nagy 

szükség van arra, hogy valamiképpen felemeljük szíveinket. József 

Attila írta: „ Emeljétek fel szíveinket/ Azé, aki fölemeli...” 

 

Örömmel olvasom DT 2010-es írásában azt is , hogy Kósa Vilma,  a 

felesége is a katolikus rádiót hallgatja. Már csak a tartalmas műsor, és 

a jó zene miatt is. Ámbár hívő református emberekről van szó. Eperjes 

Károlyt katolikusként ugyancsak  őszinte együttérzéssel hallgatták a 

Kuckóban, kedves műhelyükben, ahol rendszeresen összejön ez az 

értelmiségi kör.  DT eljutott odáig, hogy, mint Ady, megemeli a 

kalapját mélyen a katolikus jelképek előtt. Egy drámapedagógusnak 

van érzéke ahhoz, hogy a liturgikus cselekmény, az egyházi zene 

milyen fontos az ember - Isten kapcsolat elmélyítésében. Mint 

nevelőnek, az is világos, hogy az embereknek példák kellenek, 

akikhez fordulhat saját élethelyzeteiben. Személyek, akik 

megharcolták már azt a harcot, amit mi még csak most vívunk. Ilyen 

példaképek a szentek, s főképp Jézus anyja. Aki annyira szereti Adyt, 

mint DT, az el kellett, hogy gondolkodjék „A pócsi Mária” című Ady 

versen…Bár nagyra tartom a sallangtalan istentiszteleteket, az igényes 

református prédikációkat,  néha mégis átérzem, amit DT ír vallásáról...  

Napokban beszélgettem egy kedves középkorú hölggyel, aki már a 

szocializmusban született, s akinek a családja az új eszmeáramlatok 

alapján szocializálódott. Abban nem volt helye semmiféle vallásnak, 

de nem került a helyére más sem. Nem ismerte a vallásos énekeket, se 

a reformátust, se a katolikust. Az iskolában nem tanították, a 

családban nem hallotta. Gyönyörködve hallgatta tőlünk… Az 1600-as 

évek énekei például a katolikus imakönyvben, a Hozsannában 

olyanok, mint egy-egy virágének. „ Szép violácska, kedves rózsácska, 

szerelmes, kisded szép Jézuska! Ki most születtél, emberré lettél, 

Minékünk örömet szerzettél. Kérünk, vigasztald népünket, Térítsd 

magadhoz lelkünket. Igazítsd szívedhez szívünket, Igazítsd szívedhez 



szívünket…” De nem kevésbé szívbemarkoló számomra a református 

ének sem, amit Bucz Hunortól tanultam: „Lelki próbáimban Jézus 

légy velem. El ne tántorodjék tőled életem!  Félelem, ha bánt, vagy 

nyereség kísért, Tőled elszakadnom ne hagyj semmiért. Ha halálra 

válik testem egykoron, Ragyogjon föl lelked e hitvány poron Ama 

végső órán rád bízom magam, Örök hajlékodba fogadj be, Uram….”    

 

A mi családunkban az ökumené évszázados gyakorlat volt. Nagyapám 

református, nagyanyám katolikus vallásban nevelkedett. S mert 

reverzálist nem adott nagyapám, az akkori szokások szerint a fiúk 

reformátusok lettek, s a lányok katolikusok. Egymás templomait 

látogatták, de nem olyan rendszerességgel, mint az „igazi” hívők. 

Alkalmi keresztények voltak. 

Én korán elköteleztem magamat- saját akaratomból, - a katolikus 

világnézet mellett.  Senki nem bíztatott, vagy kényszerített rá. Akkor 

még nem így fogalmaztam, persze, hogy „világnézet”. Egyszerűen 

csak megfogott a lánglelkű Mátéffy Balázs atya, a Budapestről kitiltott 

szerzetes egyénisége. Három öregasszony és jómagam jártunk a  

miséire. Igen, én is befolyásolható voltam, mint DT, és mint 

gyakorlatilag minden fiatal.  Ifjú korban szerzett élmények mélyen 

belevésődtek lelkembe. Bevallhatom azt is, hogy a hivatalos 

ideológiának is volt rám némi hatása. Még éppen csak olvasni tudó 

kisgyermek voltam, amikor Kozmogyemszkaja: „Zója és Sura” című - 

könyvét kézbe vettem. Akkor, néhány hónapig, én is a Szovjetunió 

hőse akartam lenni... Imponált az ifjúi hősiesség.  

Még nem sejtettem, hogy alig néhány év múlva, 1956-ban, 

Csongrádon, a Tiszába dobják Zója, a partizánlány szobrát. 1956-ban 

az elnyomók hősei nem voltak az akkor élő vidéki emberek szemében 

tiszteletre méltóak. Pedig biztos, hogy megérdemelte a szobrot - 

otthon, a saját hazájában. („Nincs nagyobb szeretete senkinek, mint 

aki életét adja másokért…”Zója életét adta a hazájáért. De a pesti 

srácok is, a mi hazánkért!! S bizony, 1956 őszén nekünk az ő haláluk 

fájt… ) Nem álmodhattam azt se, hogy az októberi  csongrádi 

eseménynél ott álldogáló  diákok egyike lesz majd a férjem, néhány 

esztendő elteltével.  

DT írásainak tanúsága szerint az ötvenes évek  kuláküldözéseiből  vett 

némi leckét. Mi is tudnánk mesélni arról, hogy milyen volt a padlás-

lesöprős időszak vidéken.( Néhai anyósom, szegény, éppen  a 



begyűjtési hivatalban dolgozott…)1956-ban éppen a begyűjtési 

papírokat égette el a csongrádi nép a városháza – a Tanács- 

iratanyagából-közakarattal. S páholták el az asszonyok a végrehajtót, 

aki nem egyszer durván erőszakoskodott velük, lefogott férjük szeme 

láttára... 

  A rendszer kegyetlen voltát jól jellemezte, hogy a hadiárva Józsika 

nem kaphatott tejet az iskolában, hiszen az édesapja „a nagy 

Szovjetunió” ellen harcolt! Lopva szerzett a család egy fél liter tejet 

hajnalonként, a kerítésen keresztül, a szomszédasszonytól.  Nagyanyó 

köténye alá rejtette a kis csuprot. Ebből lett a cikória kávéval 

meghígított tejeskávé, a négytagú család reggelije... Botos Jóska apja, 

a szegény, tüdőbeteg, szanatóriumból éppen kijött cipészsegéd, akit 

1944-ben SAS behívóval rendeltek a frontra, nyomtalanul eltűnt a 

Kárpátokban. Rákosiéknak ez nem tragédia volt.  Miért nem lövette 

inkább  főbe magát?! Anyósom 20 évig várta vissza az urát. 

Megfagyott, ütközetben esett el? Fogságba került? Semmi hír, se levél 

nem érkezett róla. Még a dögcédula se...  Nap - mint nap kimentek a 

pályaudvarra a pesti vonathoz a gyerekekkel. Közel laktak.  Hátha… 

(„Vasútnál lakom, Erre sok vonat jön-megy és  el-elnézem, hogy 

szállnak fényes ablakok a lengedező szösz-sötétben.”-József Attila.) 

Csak jó húsz év múlva törődött bele a megváltoztathatatlanba: nem 

látja többé viszont az urát.   

Az elhurcolt felső-Tiszavidéki fiatalok sorsánál, amit DT megénekel, 

a Csongrádon megbecstelenített asszonyok sorsa sem volt különb. A 

mámai komp révészének keserves osztályrésze Jóskának is szörnyű 

emlék. A révészt öt fiával lőtték agyon az oroszok, a felesége szeme 

láttára, úgymond, a hadművelet akadályozása, „késlekedés miatt”. Az 

asszony szoknyája alá bújt legkisebb  gyerek volt Jóska osztálytársa. 

Sose lett belőle ép ember. Miért történt mindez? Mert néhány percig 

habozott a révész átvinni a csapatszállítás céljából a kompot a Tisza 

túloldalára... hiszen azért meg a németektől várt volna rá halál. 

 

Ami az  1956-os eseményeket illeti, a mi családunk is  alaposan  

kivette részét aa következményekből.. Nővéremet csak áthelyezték a 

munkahelyéről, hasonlóan, mint  Debreczeni Tibort. Botos Jóska 

azonban komolyabban megszenvedte szereplését. A Kádár-huszárok  

a szó szoros értelmében majdnem agyonverték Fogait kiütötték, 

lenyelették (!) vele, majd kivitték, hogy agyonlövik… Néhány percig 



szembe nézett a puskacsővel, aztán belökdösték ájultan  a 

börtöncellába. Este kirakták a mínusz 11 fokban az utcára. Ott szedte 

össze édesanyja és a barátja. (Noha kijárási tilalom volt, ők ott vártak 

a rendőrség épületével szembeni kapualjban. Ha nincsenek ott, Jóska 

ájultan megfagy az úttesten. ) Kalandos volt a gyógyulása is, áldassék 

érte a szentesi kórház nagy tudású Bugyi doktora. Még 

leérettségizhetett, de eltiltották a továbbtanulástól. Csak keserves 

küzdelem után enyhítették a „verdiktet”, korlátozva viszont, hogy 

tanár lehessen.  

 Ahogy én se lehettem, mert egyházi iskolába jártam. Igaz, azt 

mondták, ha azt állítom, hogy a szüleim kényszerítettek erre, akkor 

talán sikerült volna- hisz így is a legjobb felvételit írtam a Marx 

Károly Közgazdaságtudományi Egyetemre.( Felvételiztető tanárom , 

későbbi főnököm és barátom mondta ezt el nekem.) De hát nem 

kényszerítettek! Nem mondhattam olyat, ami nem igaz… Távolról 

sem közgazdásznak szerettem volna menni, hanem magyar-történelem 

szakos tanárnak. Eltanácsolt azonban az egyetem fura ura. Akarom 

mondani, az elvtársak. 

Ha tanár lehettem volna, valószínűleg DT-hez hasonló pályát jártam 

volna be. Nekem is szokásommá vált, írásban is, élőbeszédben is 

beleszőni nagy költőink sorait, szavait mondandómban. Mintha 

helyettem szólnának.  Ahogy DT is sokszor kölcsönzi a verssorokat, 

szinte észrevétlenül írásos műveiben is. Él bennünk az irodalom. 

Közgazdasági előadásaimat mai napig megtűzdelem velük. Sokszor 

azonban ifjú hallgatóim már nem értik a célzást. Rettenetesen 

lecsökkent az általános irodalmi ismeretek szintje. Lámpással se 

találtam például érettségizett fiatalok egy csoportjában olyat, aki 

olvasta volna Aranytól a Toldi szerelmét. Pedig micsoda gazdag 

nyelv! Mennyi táplálék a képzelőerőnek például a nápolyi hadjárat 

leírásában! Mennyi történelmi ismeret, mily csodálatos lírai érzelmek! 

Ma a diákok irodalmi  konzerveket fogyasztanak, előre gyártott 

elemekből építkezik gondolatvilágunk, a TV-ben sugárzott képekből. 

  

Mi Jóskával mindig nagyon szerettük a gyerekeket. Ellenállhatatlanul 

vonzott a nevelés. Mennyi hasznos energiát hagyott parlagon a 

rendszer! Nem engedett az ifjúság közelébe... Albérletünk mellett volt 

a  Hűvösvölgyi Gyermekotthon. Egy évfolyamnyi gyermekét  az első 

évtől a nyolcadikig patronáltuk Botos Jóskával.  Figyelmeztetett akkor 



nevelőjük – 1948-igapáca-jelölt, Bottlik Erzsébet, – hogy nincs annál 

rosszabb, mint ha valaki belefog egy kisgyermek látogatásába, s aztán, 

amikor kiskamasz lesz, és jönnek a nevelési problémák, magára 

hagyja. Inkább el se kezdjük- tanácsolta. De mi kitartottunk. Már 

megszülettek saját gyerekeim, s még mindig jártak hozzám 

vasárnaponként hárman,  Solymosi Gyuri, Soltész Józsika és 

Parascivescu Lucián, a fél- román kisfiú. Együtt vártuk a Botos -babák 

érkezését. Figyelmesen hallgatták, nézték, hogy mozdul meg az új élet 

a pocakomban. Három éven át elvittük magunkkal Solymosi Gyurit a 

csongrádi nyaralásra, mert őt nem vitte haza nyárra se a családja… 

Lucián volt közülük a leghűségesebb. Még negyven évesen is 

felkeresett…(Nem akarom idealizálni a helyzetet, Sajnos, ő idegileg 

megviselődött az állami gondozásban. Megjárta Ausztráliát is, ki tudja 

mi mindenen ment keresztül. Rokkantnak nyilvánították, szerény 

járadékából tengődött Magyarországon. Bizony, ma már egy kis 

gondot jelent számomra kétségbeesett ragaszkodása.) 

 Sokszor rendeztünk kisebb nagyobb színi előadásokat mi is, a 

gyerekeinkkel, barátaikkal.  Ez is némi hasonlóság DT 

drámapedagógusi munkásságával. Emlékszem, egyszer Nagy Lajos 

Képtelen természetrajz című szösszeneteit mondtuk el. Öcsike, 

barátnőm kisfia a fókát így jellemezte: „Elhízott retkes úszómester…” 

Eredetileg ugyan rekedt volt a szövegben- a fókaugatás jellegzetes 

hangja miatt – de Öcsike szerint ennek nem sok értelme van. Azt 

viszont, hogy „de retkes vagy fiam,” gyakran hallotta kedves 

szüleitől…  Így ezt a szót helyettesítette be...  

35 éven át betlehemeztünk gyerekeinkkel, majd később, unokáinkkal. 

Volly István énekes gyűjtéseit vettük alapul. Minden évben kicsit 

másképp állítjuk össze a műsort. Persze, az alapszöveg sokban 

egyezik. Még ma is csináljuk! Legutóbb Kobzos Kiss Tamás 

megzenésítésével adtunk elő, egy 17 századi református diák- 

betlehemest. Ezek az összepróbálások, ahol én volnék a rendező, az 

advent legszebb estéi. Van azért, amikor nem oly felhőtlenül 

harmonikus az együttlét. Ilyenkor keservesen kiáltozok, s próbálom a 

demokráciát kissé fékezni. Mindenki mindent jobban akar tudni! S 

bármennyire is társak vagyunk a produkcióban, bármennyire is 

mellérendelően játszunk, az mégse megy, hogy egyszerre hárman-

négyen rendezzenek… Lányom, és lányunokáim is, erősen hajaznak 

rám. Így olykor három-négy helyről is szól az instrukció … 



Adventenként kétszer biztos elhangzik, hogy „nem, én nem csinálom 

tovább, csináljátok, ahogy tudjátok!”  De a végén, amikor felcsattan a 

taps, és ragyogó szemű hallgatóságunk lelkesen ünnepel, minden el 

van felejtve, s már tervezzük is a következő évit.  Nem is karácsony a 

karácsony a Kövi Szűz Mária Plébánián, ha december 26.-án, a 

diákmise végén nem hangzik fel a Botos –Betlehemes. Tömve a 

templom, hálás a közönség. Visszük a műsort az ország más tájaira is. 

Csak kár, hogy az öreg pásztor (Botos Jóska) már kissé fáradt a sok 

fuvarozástól.  

 

Szolgálat, ahogy DT mondja, amit csinálunk. Ingyen kaptuk, ingyen is 

adjuk. (Zenész lányom úgyszintén gyakran szerepel jótékonysági 

esteken. Ő nagy művész, de nem világjáró sztár. Az anyagiakkal is 

járó érvényesüléshez sok egyéb dolog kellene... Mindenesetre, remek 

pedagógus rejtőzik pedig benne. Jó kis előadásokat kerekít 

kamarazenei előadásaihoz, és szeretettel foglalkozik - minden 

ellenszolgáltatás nélkül - a hozzá forduló fiatalokkal.) 

 

A Térszínháznak, melyet DT tanítványa, Bucz Hunor vezet, több,  

mint harminc éven át hűséges látogatói, támogatói voltunk.  Életem 

legnagyobb színházi élményét jelentette Weöres Sándor : A kétfejű 

fenevad c. műve, az ő előadásukban. ( Próbálkozott vele a Vígszínház 

is- nyomába se ért.) Dramatizált műsoraik -  október hatodika 

megünneplése, a virágvasárnapi bevonulás eljátszása 30 kisgyerekkel, 

a karácsonyi misztérium megülése a batyus  találkozóval egybekötve, 

felejthetetlen élményt adtak. Tiszteletbeli tagjai lettünk a társulatnak, 

fennállásuk harmincadik évfordulóján. Vica unokám néha beáll a 

produkciójukba. Persze, ma már ők se a régiek Őket is megviselte 

korunk pénztelensége és általában a társadalom változása. Meg, talán, 

maga a vezető személyisége is változott... 

 

Nem úgy, mint DT, aki ma is arégi tűzzel lobog. Szakmai 

pályafutásunkban bőven vannak DT pályaívével összehasonlítható 

elemek. Ahogy Vitányi Iván kiutálta őt, a nép-nemzeti kultúrmunkást 

az Intézetből, úgy próbáltak meg engem is eltávolítani a 

Pénzügykutató Intézetből bizonyos munkatársak, hasonló alapon.  S 

igencsak hasonló módszerekkel. Később, a rendszerváltás utáni 

demokráciában szintén találkoztam azzal a kedves magyar szokással, 



hogy valakik feljelentgettek. Egy utazásom költségességét firtatva 

például, –úgy, mint DT párizsi útjánál -, amikor is kimutathatóan az 

olcsóbb megoldást választottam. Gondosan, szinte számítva erre a 

támadási lehetőségre, mindent dokumentáltam. Szerencsére.... (Ezt is 

egy Iván tette egyébként. Hm.) 

 

Nyugdíjazásomat- bár számomra majd tíz évvel meghosszabbította a 

professzorság az aktív koromat-, ugyancsak némiképp hasonlóan 

éltem meg, mint Tibor. Tele voltam még életkedvvel, alkotóvággyal- s 

megfosztva érzem magamat kedves fiataljaimmal való találkozástól! 

Azért nem teljesen, hiszen a doktori iskolában még van egy-két órám, 

kurzusom. De valójában mégis kívül kerültem. Jó indok, hogy 

hivatalosan már nem is lehetek állományban . Megértem, azt is, hogy 

kell a fiataloknak a hely, az óraszám. Tehát ellenszolgáltatás nélkül 

tartok egy-egy  speciális kollégiumot.. Ámbár, az igazat megvallva, 

néha nem is bánom, hogy így van, mert már kissé már fáradt vagyok. 

Olyan  sok minden bizonytalanná vált a szakmámban. Képtelen 

lennék olyan leegyszerűsítéseket tanítani, amelyek már nem is igazak. 

Az általam követett módszerek sem tartoznak a tudomány fő áramába, 

inkább a történeti iskolához kötődöm..  Mindezt valóban csak a PHD-s 

diákjaimnak tudom kifejteni.  

 

További hasonlóság a két család között a két ember harmonikus 

együtt-megöregedése is. Éppen 50 éves házasok vagyunk Botos 

Jóskával. Nagyon jó társai lettünk egymásnak, még ha nem is volt 

szenvedélyes viharoktól mentes az életünk. Szinte szégyenkezem, 

hogy manapság olyan boldog pár vagyunk. A körülöttem lévő 

világban annyi szomorúságot, társtalanságot látok, sokszor a szűkebb 

baráti-családi körben is... Aggodalommal tölt el a jövő nemzedékek 

sorsa. Bár számos unokánk van, (13), azért nem vagyok felhőtlenül 

boldog. Milyen világ vár rájuk? Mit tudunk vajon a mi értékeinkből 

átadni az utánunk következő generációknak? Ha sikerülne az érték-

közvetítés, akkor vajon találnak-e olyan társra, aki megbecsüli ezeket 

a kincseket, értékeket?  Nem felhőtlen ez a számbavétel... 

  

Ami az öregedést illeti, saját életünkben is megtapasztaljuk a 

fájdalmas veszteségeket. Romlik a szem, a hallás, rettenetesen fáj a 

járás, nehéz a hajlás. Kihullnak a fogak, ilyen baj, olyan baj jön. 



Hetven éves koromig nem voltam sebészkés alatt- szinte kórházban 

se, hacsak nem szülni-, de az évforduló ezt is elhozta. Rá egy évre 

Jóskának is adódott egy komoly operációja. Ő még mindig 

csodálatosan tartja magát, - „amit két ember megtenne, azt én még 

megteszem”, mondja,  néha  azonban  előveszi a szívlötyögés, 

szédülés, és mindnyájunk nagy ijedelmére le kell feküdnie. De ennyi. 

Remélem, megadja a Jóisten, hogy nem hagy itt magamra. Így is 

fájdalmasak a veszteségeim, rég elvesztett szüleim után ment szeretett 

testvérem, sógorom,  unokatestvéreim, nagynénéim, nagybátyáim, 

számosan. Mind-mind  odaátról üzennek már.  

„Oda túl nem látszik a part, De a hóban a sok nyom, mind-mind 

odatart. Szememet behunyom, ajkam összeszorítom, S úgy megyek át 

a hídon.”  

Ezt a versikét 13 éves koromban jegyeztem le. Lassan időszerű lesz.  

 

Ugyanakkor DT aktivitása jelen életszakaszában biztatást adott 

számomra.  Könyvei, szervezései, szavalata. Talán még nekem is 

sikerül néhány gondolatfüzéremet megírni, közre adni.?   

Hogy miért van ez az ellenállhatatlan vágy bennem a közlésre?  

Amiért DT-ben. Nem tudok másként létezni, mint közösségért élő 

emberként.  Öncélú élvezete a létezésnek idegen tőlem. Ámbár, 

belátom, hogy az aktivitásra ösztönző zsidó-keresztény ideológia és a 

keleti szemlélődés között valami középút a helyes. Nehezen állok rá. 

A tevékeny élet volt a létformám.  Ma már azért gyakran elüldögélek a 

padomon, nézegetve a csongrádi naplementét a hereföld szélén. Hogy 

a hereföld meg minek? Azért, hogy egy ismerős fiatalember ingyen 

lekaszálja, s hazavigye az állatainak. De olyan szép zöld addig is! 

Avagy figyelem Pilisszentivánon  az erdő szentjánosbogarait,  fülelem 

a ház ablakából a hatalmasra nőtt fenyőfák zúgását . Van ugyanis  

még egy kis domboldali telkünk is, átellenben Nagykovácsival, 

takaros  házzal, pincével.  Ez a csongrádi mellett a kettes számú bázis. 

Unokáink egyike a tervek szerint abban fog lakni. Reméljük, lesz 

itthon munkalehetősége, s nem megy külföldre. Bár ki tudja?  Nagy 

hasznot nem hajt egyébként a csongrádi birtokunk se, noha ott 

gazdálkodni próbálunk. Néhány embernek munkát adott éveken át, s 

nekünk azt a tudatot, hogy valamit megőrzünk ebből a pusztulásra 

szánt határból.  Csakúgy, mint DT-nek a tiszakürti birtok. 



 Sokan jönnek le hozzánk is a széles családi, baráti körből nyaralni,  

ősszel meg szüretelni.( Remélem, alkalmasint a Kuckósok is! )Sok 

élmény fűződik ezekhez a gyakran keserves munkával és izgalommal 

teli napokhoz. Alkotás nincs erőfeszítés nélkül. Valójában az életünket 

alkotjuk. Jóska jelmondata fiatal korától kezdve ez volt: Válaszd a 

nehezebbet! Nekem is nagyon tetszik. Így élek, csak így tudok élni. 

De nem bántam  meg semmit  

 . Jó mulatság, férfimunka volt… 

 

 

 

 


